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Az életszínvonalat és az 
é le tkörülményeket nagymér-
tékben meghatározza az. 
hogy évente mennyi ú j la-
kás épül, s milyenek a la-
káshoz ju tás fel tételei ; ho-
gyan, milyen mér tékben si-
kerü l a lakáselosztásról á t -
térni a lakásgazdálkodásra , 
az igényeknek és a lehető-
ségeknek jobb. tökéletesebb 
összehangolására. Ismert , 
hogy a közelmúl tban vál-
toztak a lakásügyi jogszabá-
lyok, s ezzel együtt a ta-
nácsok tervező, szervező és 
ellenőrző fe ladata i is. Nem-
régiben megvi ta t ta a me-
gyei pártbizot tság a lakás-
építés, -gazdálkodás és -e l -
osztás helyzetét. é r tékel te 
az ezzel kapcsolatos ál la-
mi intézkedések megyei 
végrehaj tásá t , és megjelöl te 
a legfőbb tennivalókat . A 
lakással kapcsolatos tervek 
és . feladatok, illetve ered-
mények és gondok élénken 
fogla lkozta t ják közvélemé-
nyünket . Megkér tük Szabó 
Sándort, a Csongrád me-
gyei Tanács elnökét, hogy 
a d j o n választ a legfontosabb 
kérdésekre. Kezd jük azzal: 

— A megyei lakásépítési 
tervben megfogalmazott cé-
lok és az időarányos telje-
sítések hogyan viszonyulnak 
egymáshoz? 

— A jelenlegi tervidőszak-
ban 20 ezer 500 lakás fel-
építése a cél, mely nem kis 
feladat , mégis megfontolt , 
reál is célkitűzés. A t aná -
csok ál lami pénzből mind-
össze 3560 lakást építenek, 
a többi magánerőből készül, 
természetesen az OTP köz-
reműködésével , a m u n k a h e -
lyek anyagi támogatásával . 
Az 1981—82-es évekre elő-
irányzott 8200 lakásból 7 
ezer 35 épült fel ; ebből ál-
lami 1823, magán lakás 5 
ezer 212. Az idén. az év 
első kilenc hónap jában , az 
épí tőipar 1155 lakás t adot t 
át, 148-cal kevesebbet , min t 
a múl t év hasonló idősza-
kában . A tanácsok ható-
ságai az év első fe lében 
2210 lakásra ad tak ki hasz-
nála tbavéte l i engedélyt, ez 
19 százalékkal több a múl t 
év hasonló időszakához ké-
pest. Az á l lami lakások terv 
szerint készülnek, viszont a 
magánlakások építésében — 
különösen a hagyományosan 
készülő családi házaknál — 
lemaradás tapasztalható. 

A tanácsok lakásépítéssel, 
-gazdálkodással kapcsolatos 
tennivalói t a pá r t - és kor-
mányhatá roza tok . illetőleg a 
megyei pár tbizot tság ha tá -
rozatai egyér te lműen k i je -
lölik. A megyei tanács tár -
sadalmi-gazdasági p rogram-
ja részletesen meghatározta 
a hatodik ötéves tervi la-
kásépítési célok megvaló-
sí tásának legfőbb tényezőit, 
megjelölve ebben a leglénye-
gesebb szervezeti és szer-
vezési f e l a d a t o k a t Ennek 
megfelelően a megyei ta-
nács és szervei, intézményei 
fo lyamatosan f igyelemmel 
kísérik és t ámoga t ják a la-
kásépítési te rv teljesítését. 
Mi minden más célt alá-
rende lünk annak, hogy a 
tervezet t 20 ezer 500 lakás 
megépül jön. A lakásépítés 
fontos feltétele a tervezői 
hát tér , mely megyénkben 
tel jes egészében rendelke-
zésre áll; a lakásépítési ka-
paci tás szervezetten bizto-
sított a célcsoportos beru-
házású (állami) és az OTP-s 
(magánerős) építkezésekhez; 
s ha nem is terv szerint, 
nagyjóból a családi házak 
építéséhez is. 

— Azért nincs minden 
rendben a családi házak 
építése körül. Mit tesznek 
annak érdekében, hogy a 
telekellátásban és egyéb más 
feltételekben megmutatkozó 
feszültségek oldódjanak, s 
az építkezésre vállalkozók-
nak kevesebb gondjuk, bosz-
szúságuk legyen? 

— Véleményem szerint a 
családiház-építkezések sar-
kal latos pon t j a a telekellá-
tás. Ezzel a kérdéssel azért 
is fontos komolyan foglal-
kozni, mer t az utóbbi idő-
szakban, lényegében a ha-
todik ötéves terv kezdetétől 
— mind országosan, mind 
megyenkben —, a hangsúly 
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átkerül t a magánlakósépí tés-
re, min t erről m á r más 
vonatkozásban szóltam. Ép-
pen ezért igen fontos fel-
ada tunk volt eddig is — s 
az lesz ezután is! — a ma-
gánlakás-épí tés fel tétel-
rendszerének megteremtése , 
ennek segítése és tökélete-
sítése. Alapvetően fontos, 
hogy legyen megfelelő meny-
nyiségű és minőségű telek. 
A jelenlegi tervidőszak ele-
jén úgy ér tékel tük, hogy a 
telekellátás nagyjából ki-
elégíti a szükségleteket. A 
későbbiek során ezt felül-
bírál tuk, mer t lá t tuk, hogy 
— sajnos — a telek nem 
mindig ott áll rendelkezés-
re, ahol az emberek építe-
ni akarnak , ezért feszül t -
ségek je lentkeznek mind a 
mennyiségi, mind a minő-
ségi k ínála tban, s különö-
sen az á l lami telkek vonat -
kozásában. Ez nagyobbrészt 
a városokban volt így, Sze-
geden elsősorban, azután 
Szentesen és máshol is . . . 

— Mit tettek annak ér-
dekében, hogy a nemkívána-
tos helyzet gyorsan és gyö-
keresen megváltozzon? 

— Tárgyalásokat folytat-
tunk ennek érdekében a 
központi szervekkel is, kér-
tünk és kap tunk segítséget 
az Országos Tervhivatal tól . 
Telekkia lakí tásra 30 millió 
for intot bocsátot tunk a vá-
rosi és községi tanácsok ren-
delkezésére, hogy mielőbb 
teremtsék meg a megfelelő 
telekkínálatot . Ez a m u n -
ka megkezdődött , ha tásá t 
m a j d 1984 első félévében lát-
juk tel jes egészében. Ezzel 
kapcsolatban szólni kell a r -
ról is, hogy a tanácsok sa-
já t pénzeszközeiket i^ fel-
haszná lha t j ák er re a célra, 
sőt, amennyiben ez kevés, 
akkor OTP-hi te l t is fe lve-
hetnek, de ezzel a lehető-
séggel — sa jnos — nem min -
den esetben éltek eddig. 
Az a gond ugyanis, hogy a 
te lekkia lakí tás és az - é r t é -
kesítés között hosszú idő 
telik el, vagyis a befekte-
tet t pénzösszegek lassan té-
rülnek vissza. Egyérte lmű a 
tennivaló : az értékesítést 
kell gyorsí tani! 

A korábbi években az is 
fékezte a családi házak épí-
tését, hogy ál lami te lkeket 
csak tar tós használa tba le-
hetet t adni, s a kezdeti idő-

szakban ettől a formától ide-
genkedtek, vagyis, szemléleti 
tényező okozta a megtorpa-
nást. A helyzet aztán ké-
sőbb kedvezően változott. 
Hadd jegyezzem meg itt, 
hogy bizonyos ér te lemben se-
gítenek ezen a telekgazdál-
kodás korszerűsítésével kap-
csolatos ú.iabb rendelkezé-
sek. Az állami telkek é r -
tékesítésének t i lalma és a 
tar tós földhasználat f o rmá-
jának fenn ta r t á sa mellet t 
családi ház építésére — ki-, 
vétetesen — a telket az ál-
lampolgároknak el lehet ad -
ni. Az e ladás csak akkor 
indokolt, ha a településen, 
településrészen csak elszór-
tan vannak ál lami telkek, 
azaz: a rányuk az utak és 
közterületek által ha táro l t 
tömbönként nem ha lad ja 
még a 10 százalékot, és az 
e ladásra kerülő összefüggő 
telkek száma nem ha lad ja 
meg a há rmat . Továbbá, ha 
személyi tu la jdonú lakás-
építés érdekében k isa já t í tás -
sal. cserével, vagy vásár -
lással kerül tek egyes te rü-
letrészek, telkek ál lami tu -
la jdonba . és a k isa já t í to t t 
rész a k ia lakí tandó terület 
kisebb hányadá t teszi ki. 
Lehetőség van a r ra is, hogy 
a munká l ta tók — ál lami 
vállalatok, szövetkezetek — 
is részt vegyenek sa já t 
pénzeszközeikkel a te lkek 
kia lakí tásában, s azokat sa-
já t dolgozóiknak ők ad-
ják á t ta r tós használatba, és 
ne a tanácsok. Ez f igye-
lemre méltó ű j lehetőség! 
Továbbá pénzintézetek, épí-
tőszervezetek is vállalkoz-
ha tnak ilyen fe ladat ra . A 
tanácsoknak ennek érdeké-
ben, rövid időn belül meg 
kell tenniük a szükséges in-
tézkedéseket. 

— Újból és újból vissza-
térő gond az, hogy az épí-
tőanyag-ellátás nem zavar-
talan; nincs elegendő meny-
nyiségű tégla, cserép és más 
egyéb, az építkezéshez szük-
séges termék. Mit tesz, mit 
tud tenni a tanács az igé-
nyeknek megfelelő kínálat 
érdekében, illetőleg a hi-
ánycikkeket kísérő ano, i i-
liák megszüntetésére? 

— Az utóbbi időszakban 
számos intézkedést te t tünk 
annak érdekében, hogy ja-
vuljon, az igényekhez iga-
zodjon az építőanyagok kí-

nálata. Nem csupán a ke-
reskedelemmel , hanem a 
gyártással kapcsolatos kér-
désekkel is foglalkoztunk, 
méghozzá eredményesen. 
Például közbeléptünk, ami-
kor ha tékonyságromlás mi-
att be akar ták zárni a szen-
tesi téglagyárat . Megkeres-
tük a megoldást : a Panko-
tai Állami Gazdaság á tve t -
te és eredményesen m ű -
ködteti. Foglalkozunk azzal 
is, hogy a szeged-szőregi 
téglagyár — ahol nyers-
anyag bőven van, munkás -
kéz viszont nem elegendő — 
miként tudná bővíteni te r -
melését, mer t k ismére tű tég-
lára nagy szükség van. A 
szegedi téglagyár te rmelé-
sére ugyancsak számítunk a 
jövőben is. Központi szer-
vekkel is tanácskoztunk, se-
gítséget ké rve az el lá tás j a -
vításához. Az ÉVM és a 
megyei vezetők fe lada t -
egyeztető tárgyalásán is szó-
ba kerül ez. Ábrah ám Kál-
m á n miniszter intézkedése 
nyomán a TÜZÉP Vállalat 
megyénkben a ko rábban biz-
tosított mennyiségen felül 
több téglát, előfeszítet t vas-
beton födémgerendát , f aab -
lakot stb. ér tékesí tet t . Az 
intézkedés e redménye le-
mérhe tő abban, hogy a for -
galmazot t á ruk mennyisége 
18.6 százalékkal nőt t a ko-
rábbi évekhez viszonyítva. 
Mégsem megnyugta tó — jól 
t u d j u k — az épí tőanyag-
el látás és -ér tékesí tés . J ó 
néhány építési anyag — tég-
la. cserép, a j tó . ablak és a 
különféle szerelvények — 
esetében csaknem ál landó-
sultak a hiányok. Ez bizony 
komolyan akadályozza a 
magánlakások építését. Az 
anyagbiztosí tási szerződések 
bevezetése sem oldotta meg 
a gondokat. Fokozza a fe -
szültséget az is, hogy mind 
többen épí tenek hétvégi há -
zat, zár tker t i épületet . Az 
utóbbi időben fokozottan f i -
gyeltük, el lenőriztük a fo r -
galmazást és az értékesítést , 
mer t mind több jelzés érke-
zett. hogy ezen a terüle ten 
nincs minden rendben. Hat 
magánfuvarozó ellen te t tünk 
föl jelentést , akik nagy meny-
nyiségű téglajegyet vásá-
roltak föl azzal a céllal, 
hogy d rágábban továbbad-
ják. Erről bővebbet nem tu-
dok mondani , m e r t a rend-

őrségi e l já rás még nem zá-
ru l t le. Azon munká lko-
dunk, hogy a magán fuva ro -
zók egyedura lmát megtör-
jük. Az ÉVM — kezdemé-
nyezésünkre — lehetővé tet-
te, hogy a megyében levő 
épí tőanyag-gyár tó vállalatok 
egységrakományokat képez-
zenek. s ezáltal a Volán 
Vállalat bekapcsolódhat a 
tömeges fuvarozásba. Pró-
bálkozunk azzal is, hogy a 
k i sha tá r fo rga lomban hoz-
zunk be épí tőanyagokat J u -
goszláviából. Remél jük, t á r -
gyalásaink e redményre ve-
zetnek. Mindent megteszünk 
a n n a k érdekében, hogy le-
gyen elegendő anyag az 
építkezésekhez, azt viszont 
világosan kell l á tnunk, hogy 
más megyék rovására mi 
nem szerezhetünk előnyö-
ket, s a rendelkezésre álló 
anyagkere t te l kell gazdál-
kodnunk. 

— Jó néhány éve már 
annak, hogy a tanácsok mind 
többet kezdtek foglalkozni a 
meglevő lakásállomány fel-
újításával, korszerűsítésével. 
Ezt a tevékenységet mi-
lyennek ítéli? 

— Megyénkben, azt hi-
szem, ezt minden túlzás 
nélkül mondhatom, az álla-
mi lakóházak fe lú j í tása terv-
szerűen, az országos ü tem-
nek megfelelően történik, jól 
fe lhaszná l juk az e r re a cél-
ra rendelkezésre álló össze-
geket. Ez azért s ikerülhe-
te t t így, mer t a megyei t a -
nács, a vb időben e l fogad-
ta azt a koncepciót, hogy 
a tanácsi építőipari vál la-
latok kapac i tásának je len-
tős részét a fe lú j í t ás és a 
korszerűsí tés töltse ki. A 
l akóház - fenn ta r t á s is mind 
eredményesebb. A kivitele-
zők az e lmúl t időszakban 
több olyan technológiát pró-
bál tak ki, amellyel csök-
kenteni tud ták - az á t fu tás i 
időt, és a költségeket is. 
Megkezdődött a tömbrehab i -
litációhoz szükséges terve-
zői munka is. 

— Közbevetőleg hadd kér-
dezzem meg, hogy az eme-
letráépítés, a tetőtér-beépí-
tés olyan mértékben ha-
lad-e, ahogy arra lehető-
ség van, vagy szükség len-
ne? 

— Körül tekintően célszerű 
ebben a kérdésben ál lást 
foglalni. Az emele t ráépí tés 
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és a te tőtér-beépí tés Sze-
geden és Hódmezővásárhe-
lyen megkezdődött . A fe l -
mérések a lap ján ilyen fo r -
mában 135 lakás a lak í tha -
tó ki, ebből 20 elkészült. 
Nem sok, de vegyük f i -
gyelembe azt is, hogy ilyen 
m u n k á r a csak akkor cél-
szerű vállalkozni, ha az épü-
letet f e lú j í t j ák . Akkor ol-
csóbb is, s a lakókat sem 
zavar j a a gyakran elhúzó-
dó munka . 

— Változóban vannak a 
lakásigények is, illetőleg a 
korszerűsített lakásügyi sza-
bályok lehetővé teszik, sőt 
előírják a lakásokkal való 
gazdálkodást. Vajon, gaz-
dálkodnak-e a lakásokkal a 
tanácsok? A közvélemény 
szerint ma sem könnyű la-
kást cserélni? 

— Arról ne fe ledkezzünk 
meg, hogy megyénkben a 
mennyiségi lakáshiány csök-
kenése épp a lakáselosztás és 
-gazdálkodás j avu lásának tu -
la jdoní tha tó . A tanácsi bér-
lakások esetében 4—5 év, 
egyéb esetben 2—3 év a la t t 
az igénylők megkap ják a 
lakásokat . J ó az, hogy di f -
fe renc iá l tan érvényesülnek a 
lakáselosztásban a szociálpo-
lit ikai szempontok, illetőleg 
az á l lami támogatások. Az 
igények változását jelzi az 
is, hogy az e lmúl t év végén 
fennál ló igényléseknek csak 
70.3 százalékát ú j í to t t ák 
meg. Most m á r beszélhetünk 
lakásmobil i tásról , a cserék 
i ránt növekvő az igény. Ki -
emelném azt, hogy 881 á l -
lami lakást ve t tünk visz-
sza az e lmúl t két és fél év-
ben, 2—3-szoros haszná la t -
bavétel i d í jnak megfele lő 
összegért. Több min t 100 
millió for in to t f ize t tünk ki 
i lyen címen. Miért lényeges 
ez? Mert a k iu ta lha tó á l -
lami lakások száma nőtt , 
lehetővé vál t a lépcsőzetes 
lakáscserék gyakor la tának 
érvényesítése. Ezzel együtt 
szemléletvál tozásra ke rü l t 
sor az appa rá tusban is, mi -
vel régóta su lykol juk : gaz-
dá lkod junk a lakásokkal ! Ez 
m á r gyakorlat , a tanácsok 
lé t rehozták a cserealapot, de 
a lebonyolítás — va l l juk 
be! — még mindig lassú, 
vontatot t , úgy tűnik, sok 
még a bürokra t ikus sallang. 
Nagyon lényeges: megvan -
nak a feltételei annak , hogy 
jobban gazdá lkodjunk a la-
kásokkal . Ügy tűnik , még 
jobban megteremtődnek a n -
nak feltételei is, hogy a 
pályakezdők, a f iatal házasok 
először kisebb és alacso-
nyabb komfor t fokoza tú la-
káshoz jussanak, s t aka ré -
koskodásuktól függően kap-
j anak azután nagyobbat . Az 
lenne a célszerű, hogy a 
lépcsőzetes lakáscserékkel ne 
csak a tanácsok foglalkozza-
nak, hanem az OTP is, még-
hozzá önállóan, a mi köz-
reműködésünk nélkül . 

— A lakásügyek olyan 
szerteágazóak, hogy minden 
részletkérdésre nem térhet-
tünk ki. Befejezésül arra 
kérnék választ, hogy reális-
nak Ítélhető-e a középtávú 
terv, melyet magunk elé 
tűztünk, annak ellenére, 
hogy a magánerős, főleg a 
hagyományos családi házak 
építésének nem lebecsülendő 
fékezöi vannak? 

— Ebben a tekin te tben op-
t imista vagyok, noha nem 
becsülöm le azokat a ne-
hézségeket, melyről szól-
tunk. Gond ja inka t nem ki-
jiibbitve is az a vélemé-
nyem. hogy reál isak eredeti 
cél ja ink, ha fokozott erő-
feszítésre készek vagyunk, 
ha valóban minden eszközt 
fe lhasználunk az építési fe l-
tételek javí tására , ha job-
ban szervezzük a m u n k á t mi 
és mindazok, akik ebben 
érdekeltek. Az e lmúl t idő-
szakban ugrásszerűen meg-
nőtt a lakásépí tésre fe lvet t 
OTP-hi telek, az építési en -
gedélyek száma. Az építés-
ben érdekel tek rugalmasab-
ban együt tműködnek. Az a 
"eladatunk hogy az építési 

edvet fennta r t suk a félté 
•elek javí tásával é= ter 
mészetesen a jobb, a szak-
szerűbb, a gyorsabb és min-
den tekinte tben a segítőké-
szebb tanácsi ügyintézéssel. 

Bálint Gyula György 


